
Zeer Geheim 

Ex. nr 

RAAD VOOR EUROPESE ZAKEN 

ïr. 9324 

Notulen van de vergadering gehouden 
op dinsdag 10 juni 1980 in het Catshuis van 

10.00 tot 11.00 uur 

Aanwezig: minister-president Van Agt, de ministers 
Van Aardenne, De Koning en Van der Stee 
alsmede staatssecretaris Van der Mei. 

Voorts zijn aanwezig de heren Van Berckel (BuZa), 
Boele (EZ), Marges (AZ), Posthumus Meyjes (BuZa), 
Rutten (PV-EG), Wellink (Fin) en De Zeeuw (L & V) 

Secretaris : drs. J.W. Holtslag (wnd) 
Adjunct-secretaris: mr. drs. K.P. Rade 

1. Notulen van de vergadering van 25 april 1980 (nr. 9226). 

De notulen worden ongewijzigd goedgekeurd. 

j2. Mededelingen 

Er zijn geen mededelingen. 

3.. Voorbereiding van de Europese Raad van 12 en 13 juni 1980 
te Venetië (Brief van staatssecretaris van Buitenlandse 
Zaken d.d. 9 juni 1980, nr. DIE-158884, met bijlagen). 

De minister-president verwacht dat het zwaarte
punt van de besprekingen tijdens de a.s. Europese Raad 
zal liggen bij de Midden-Oosten-problematiek. Hij stelt 
voor snel de andere punten voor te bereiden, en als 
eerste de economische en sociale situatie in de Gemeen
schap aan de orde te stellen. 
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van de positie van de dollar nadelige gevolgen zal hebben 
voor het internationale economische systeem. Omtrent de 
recycling-problematiek merkt spreker op dat de Bank voor 
Internationale Betalingen onlangs gegevens heeft gepu
bliceerd waaruit blijkt dat de recycling gedurende het 
jaar 1979 bevredigend is verlopen, hetgeen er op duidt 
dat het bestaande systeem redelijker functioneert dan 
men soms wel denkt. 

Minister Van der Stee kan dit voor 1979 bevestigen. 
De verwachtingen voor 1980 zijn ook nog wel goed. Maar 
diverse deskundigen vrezen voor 1981 toch wel serieuze 
problemen. 

De heer Posthumus Meyjes acht het nuttig indien 
Financiën een dossier-aantekening op zou stellen over 
deze problematiek. 

De minister-president stelt voor de conclusie 
inzake de internationale monetaire problemen te aan
vaarden. Financiën zal ten behoeve van het dossier een 
notitie opstellen over de recycling-problematiek. 

De raad kan zich hiermee verenigen. 
Energie 

Minister Van der Stee vindt dat punt 4 van de 
ontwerp-conclusie van het voorzitterschap over dit 
onderwerp een te afhoudend karakter heeft. Nederland zou 
er naar dienen te streven een substantieel communautair 
energiebeleid van de grond te krijgen. 

De heer Posthumus Meyjes stemt hiermee in. De 
grote nadruk die in de ontwerp-conclusie wordt gelegd op 
bestudering van de mogelijkheden voor communautaire 
financiering van de nodige investeringen vloeit voort 
uit het feit dat met name Italië hier bij gebaat zou zijn. 
Nederland zou op zich in kunnen stemmen met het idee van 
een studie, doch de nu voorliggende tekst zou dienen te 
worden afgezwakt. 

Minister Van Aardenne vreest dat met name het 
Verenigd Koninkrijk en Nederland de financiële last van 
een dergelijke studie zouden moeten betalen omdat andere 
landen ons in een bevoordeelde positie achten. Hij is uit 
dien hoofde eens met de aarzelingen van vorige spreker. 
Verder deelt spreker de overtuiging dat moet worden 
gestreefd naar een communautair energiebeleid. Wel dienen 
de gevolgen hiervan beseft te worden. Zo zal een dergelijk 
beleid de druk op Nederland betekenen, ook los van de 
kernenergie, bijvoorbeeld om ons ertoe aan te sporen om 
in de Waddenzee en andere plaatsen naar gas te boren. 
Verder dient de positie van de oliemaatschappijen niet 
uit het oog te worden verloren. Een re-allocatie van de 
olietoevoer door deze oliemaatschappijen in geval van een 
nieuwe voorzieningscrisis is nu al veel moeilijker reali
seerbaar dan in 1974, aangezien deze maatschappijen 
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destijds in 80 3. 90% van onze toevoer voorzagen en nu 
nog slechts in de helft. Spreker kan zich op zich ver
enigen met een oproep tot deze maatschappijen om niet 
te veel voor de olie te betalen, zij zijn voor een deel 
afhankelijk van aankopen op de vrije markt, waar de 
prijzen sterk fluctueren. In dit verband bepleit spreker 
de passages over de prijsschommelingen voor olie in de 
tekst van het voorzitterschap te annuleren. Het is 
beter te spreken van ontwikkeling en niveau van de olie
prijzen. De verschillende OPEC-leden zullen tegen elkaar 
op gaan bieden, hetgeen ertoe zou kunnen leiden dat de 
prijsverschillen verder toenemen. In dit licht is het 
essentieel dat de westerse landen een eensluidend stand
punt blijven innemen. 

De heer Wellink acht de gekozen formulering van 
het eerste streepje van punt 5 van de ontwerp-conclusie, 
waarin gesteld wordt dat de oliemaatschappijen ervan af
gehouden moeten worden om tegen te hoge prijzen aan te 
kopen, niet erg gelukkig. Beter ware geweest de nadruk 
te leggen op de nadelen, met name voor de prijzen, van 
een te grote voorraadvorming. 

Minister Van Aardenne merkt op dat Iran op het 
ogenblik Shell confronteert met een prijs van $40 per vat. 
Een probleem hierbij is dat Japan gezien haar afhankelijke 
positie op dit gebied alleen bereid was deze hoge prijs 
te weigeren, omdat van Amerikaanse kant, zoals bekend, 
voorzieningsgaranties zijn gegeven. Frankrijk heeft o.a. 
tijdens de laatste energieraad gesteld dat ze haar 
oliemaatschappijen soms verbiedt om olie aan te kopen; 
een dergelijke greep heeft Nederland niet op de in ons 
land gevestigde oliemaatschappijen. De Nederlandse over
heid kan alleen door middel van overleg trachten de 
oliemaatschappijen te beïnvloeden bij hun aankoopbeleid, 
bijvoorbeeld door ze aan te raden op hun voorraden in te 
teren. Tegen deze achtergrond dient de tekst van de 
ontwerp-conclusies te worden gewijzigd. Spreker zou 
hooguit willen spreken van het ontraden, niet van afhouden. 

De heer Wellink meent dat de enorme prijsstijgingen 
van de laatste tijd, o.a. in Iran, voornamelijk veroor
zaakt zijn door de voorraadvorming waartoe de olie
maatschappijen zijn overgegaan. 

Minister Van Aardenne wijst erop dat de door Iran 
gevraagde hoge prijs niet op rationele wijze tot stand 
lijkt te zijn gekomen. Andere olie producerende landen 
hebben Iran dan ook niet gevolgd. Saoedi-Arabië heeft 
zelfs, de gevaren inziend, zijn produktie verhoogd om 
een al te sterke stijging van de olieprijs tegen te gaan. 
Verder hebben de westerse regeringen er altijd bij de 
oliemaatschappijen op aangedrongen tot voorraadvorming 
over te gaan teneinde voldoende reserves te hebben 
ingeval van een crisis. Het zou dus onjuist zijn de 
voorraadvorming als zodanig te veroordelen. Wel kan de 
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vraag gesteld worden of nu het moment niet is aangebroken 
om de opgebouwde voorraden te gebruiken teneinde de prijs 
in de hand te houden. Overigens is de prijs op de vrije 
markt al gedaald, hetgeen erop duidt dat het marktmecha
nisme wel degelijk een functie vervult. In de Bondsrepu
bliek werken de raffinaderijen thans met verlies door 
ontstane relatieve prijsverhoudingen. Dat is wel ver
klaarbaar als men zich realiseert dat de oorzaak van de 
olieprijsverhogingen door de OPEC-leden gezocht moet worden 
in het groeiende besef van hun macht bij de OPEOlanden. 
Voorraadvorming in het westen speelt hier maar een kleine 
rol in. Overigens heeft minister Yamani ook reeds gewezen 
op de economische en politieke gevaren van een ongebrei
delde verhoging van de olieprijs en is hij ook voorstander 
van matiging van de geproduceerde hoeveelheden olie en 
enige intering op de voorraden. 

De heer Rutten signaleert dat de Europese top zal 
plaatsvinden onmiddellijk na de OPEC-bijeenkomst te 
Algiers. Aangezien eventuele uitspraken van de 
Europese Raad over dit onderwerp derhalve zullen worden 
gezien als een reactie op de resultaten van Algiers, is 
het van groot belang om te Venetië te beschikken over 
deze resultaten. 

Minister De Koning mist een passage over het 
veiligheidsaspect in de passages over kernenergie. Aange
zien het wellicht moeilijk zal zijn een vermelding van het 
veiligheidsaspect in de conclusie opgenomen te krijgen 
krijgt het optreden van de minister-presidnet en marge van 
de Europese Raad een extra politieke dimensie. 

Staatssecretaris Van der Mei deelt het pessimisme 
van vorige spreker niet. Het veiligheidsaspect kan wel in 
de conclusies worden opgenomen. Dit aspect heeft immers ook 
al in eerdere conclusies van de Europese Raad gestaan. 

Minister Van Aardenne sluit zich onder verwijzing 
naar de conclusies van Straatsburg hierbij aan. Tijdens 
de laatste IEA-vergadering is deze vermelding eveneens 
zonder problemen in het communiqué opgenomen. 

De heer Wellink acht het niet onwaarschijnlijk 
dat de OPEC te Algiers de mogelijkheid zal onderzoeken 
om de olieprijs op de een of andere wijze te indexeren. 
Spreker zou het nuttig vinden indien Economische Zaken 
een notitie over dit onderwerp zou opstellen. 

Minister Van Aardenne acht medewerking van 
Buitenlandse Zaken aan deze notitie nuttig en gewenst. 

De heer Posthumus Meyjes stemt hiermee in. 
De minister-president stelt voor de conclusie over 

energie te aanvaarden met de volgende aantekeningen: 
1° De delegatie zal streven naar een redactie voor 

par. 4 van de conclusies van de Europese Raad, waarin 
de specifieke aandacht voor de studie naar communautaire 
leningen met verlaagd rentetarief wordt genuanceerd. 

2 In de tekst van par. 5 (eerste gedachtenstreepje) zou 
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dienen te staan, dat de oliemaatschappijen zou 
worden "ontraden", in plaats van "afgehouden", 
tegen te hoge prijzen te kopen. 

3° In par. 5 (tweede gedachtenstreepje) zou dienen te 
worden gesproken van "niveau en ontwikkeling" in plaats 
van "schommelingen van de internationale prijzen". 

4 Economische Zaken en Buitenlandse Zaken zullen een 
notitie maken over de problemen van de toekomstige 
olieprijsontwikkeling, waarin aandacht zal worden 
besteed aan mogelijke indexatie van de aardolieprijzen. 

5° De delegatie zal zo spoedig mogelijk een evaluatie van 
de OPEC-conferentie krijgen. 

6° De delegatie zal een passage voorstellen met betrekking 
tot de nodige veiligheidsmaatregelen in verband met de 
kernenergie. 

De raad kan hiermee instemmen. 

De heer Rutten merkt op dat het weinig waarschijn
lijk is dat de negen lid-staten het onderling eens worden 
om aan de VS een oproep te richten om minimaal 0,7% van 
haar bruto nationaal produkt aan ontwikkelingshulp uit te 
geven aangezien de negen zelf immers niet allen aan deze 
norm voldoen. 

Minister De Koning stemt hiermee in. Spreker zou 
er echter wel een voorkeur voor hebben om in de ontwerp-
conclusie de lid-staten op te roepen om hun hulp niet op 
een passend niveau te "handhaven", maar te "brengen". 

De heer Posthumus Meyjes signaleert dat Groot-
Brittannië al moeite heeft om "handhaven" te accepteren. 

Minister De Koning acht desalniettemin een poging 
om deze verandering door te voeren nuttig, juist omdat 
Groot-Brittannië een verlaging van het hulpbudget met 20% 
overweegt. 

Minister Van Aardenne informeert naar de organi
satorische vorm waarin de Noord-Zuid-dialoog gegoten zal 
worden. De Mexicaanse president Lopez Portillo wil een 
dialoog tussen een select aantal deelnemers. Nederland 
zou niet kunnen deelnemen, hetgeen niet in overeenstemming 
zou zijn met onze staat van dienst. Spreker wil deze 
zorg aan de delegatie meegeven. Overigens hebben ook de 
VS zich ten opzichte van de NRGN terughoudend opgesteld. 
De NRGN dient goed voorbereid te worden. De problematiek 
van de recycling krijgt op het ogenblik de meeste aandacht, 
doch de Noord-Zuid-dialoog dient zeker niet uit het oog 
te worden verloren. In het algemeen geeft spreker er de 
voorkeur aan niet te veel zaken tegelijk tot een oplossing 
te willen brengen. 


